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Ribarstvo i oceani 

 

1. Opća sposobnost, predanost europskim ciljevima i osobna nezavisnost 

Koji su aspekti Vaših osobnih kvalifikacija i iskustva posebno relevantni za preuzimanje dužnosti povjerenika i 

promicanje općih europskih interesa, posebno u području za koje biste bili nadležni? Kako ćete doprinositi 

provedbi političkih smjernica Komisije? Kako ćete provoditi rodno osviještenu politiku i integrirati rodnu 

perspektivu u sva područja politike koja pripadaju Vašem resoru? Kako ćete provoditi politiku uključivanja 

mladih? 

Koja jamstva u pogledu svoje nezavisnosti možete dati Europskom parlamentu i kako namjeravate osigurati da ni 

jedna Vaša prošla, sadašnja ili buduća aktivnost ne dovede u pitanje obnašanje Vaših dužnosti u Komisiji? 

Moje akademsko obrazovanje i radno iskustvo usko su povezani s ključnim prioritetima Europske unije, posebno 

u području za koje bih bio odgovoran.  

Biolog sam s doktoratom iz konzervacijske biologije i profesor očuvanja biološke raznolikosti. Moje istraživanje, 

koje financiraju Europska komisija i UN, usmjereno je na očuvanje biološke raznolikosti i održivo upravljanje 

resursima, uključujući relevantne socioekonomske aspekte. Osim akademske karijere obnašao sam dužnost 

ministra zdravstva (2007. – 2008.), ministra obrazovanja i kulture (2014. – 2018.) i ministra poljoprivrede, ruralnog 

razvoja i okoliša (2018. – 2023.) na Cipru. 

Kao ministar poljoprivrede, ruralnog razvoja i okoliša nadzirao sam provedbu politika povezanih s ribarstvom i 

istraživanjem mora. Konkretno, bio sam odgovoran za provedbu zajedničke ribarstvene politike na Cipru i za 

razvoj operativnog plana za pomorstvo, ribarstvo i akvakulturu za razdoblje 2021. – 2027. Osim toga, u suradnji s 

podministarstvom za pomorstvo izradili smo nacrt ciparskog prostornog plana morskog područja. Isto tako, za 

pružanje financijske potpore ribarima u poteškoćama koristili smo se instrumentima EU-a, posebno tijekom krize 

uzrokovane pandemijom bolesti COVID-19. Tijekom svojeg petogodišnjeg mandata aktivno sam sudjelovao na 

većini sastanaka Vijeća AGRIFISH, na kojima se raspravljalo o politikama i izazovima ribarstva i oceana na razini 

EU-a. 

Ta kombinacija znanja i iskustva bila bi posebno korisna za oblikovanje uravnoteženih politika u području za koje 

bih bio odgovoran jer bih u obzir uzimao sve relevantne dimenzije. 

U provedbi političkih smjernica moj će glavni prioritet biti da sektori ribarstva i akvakulture ostanu održivi, 

konkurentni i otporni te da se stvore jednaki uvjeti tržišnog natjecanja za europski lanac ribarstva. To će biti moj 

glavni cilj i u izgradnji vizije za taj sektor s izgledima do 2040. Na tom ću putu uključiti sve relevantne dionike u 

sveobuhvatnu evaluaciju ZRP-a koja je u tijeku i održavati dijaloge o ribarstvu i oceanima. Važno je posvetiti 

jednaku pozornost okolišnoj i socioekonomskoj dimenziji politike. Na temelju nalaza evaluacije oslonit ću se na 

prednosti ZRP-a i ukloniti sve nedostatke te se pritom pobrinuti da ZRP bude prilagođen aktualnom kontekstu i 

spreman za nove izazove u tom sektoru. Istodobno ću podupirati države članice u provedbi pravne stečevine u 

području ribarstva, pomažući im u osmišljavanju brzih i učinkovitih interventnih mjera, među ostalim, ako bude 

potrebno, tehničkom podrškom Europske komisije.  

Predložit ću i holistički pristup poticanju plavog gospodarstva i osiguravanju dobrog upravljanja i zdravlja naših 

oceana u svim dimenzijama, što je sadržano u Europskom paktu o oceanima, koji će biti jedinstveni strateški 

referentni okvir za sve politike povezane s oceanima. Nastojat ću optimizirati različite načine iskorištavanja mora 

kako bih, među ostalim, uskladio potrebu za zaštitom prirode i energijom iz obnovljivih izvora na moru s 

potrebama sektora ribarstva i akvakulture. U tom će pogledu novi pojačani pristup prostornom planiranju morskog 
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područja biti u središtu pozornosti. Istražit ću i iskoristivost europskih rezervi plavog ugljika te ću nastaviti s 

aktualnim naporima za olakšavanje energetske tranzicije sektora ribarstva. Doprinijet ću i planu za prilagodbu 

klimatskim promjenama tako što ću se pobrinuti za rješavanje ranjivosti naših obalnih zajednica te sektora ribarstva 

i akvakulture. Razvojem strategije EU-a za istraživanje oceana i inovacije pobrinut ću se za to da istraživanja i 

inovacije budu okosnica našeg gospodarstva. 

Razvit ću strateški pristup za diplomaciju EU-a u području oceana kako bi EU zadržao i ojačao svoju vodeću ulogu 

u utvrđivanju plana za oceane na globalnoj razini i tako osigurao pravedno, održivo i sigurno iskorištavanje 

oceanskog prostora i njegovih resursa. Moji prioriteti bit će mobilizacija partnera EU-a da brzo, do Konferencije 

UN-a o oceanima koja će se održati u Nici u lipnju 2025., ratificiraju Ugovor o biološkoj raznolikosti područja 

koja se nalaze izvan nacionalne jurisdikcije te njegovo prenošenje u pravo EU-a. U okviru diplomacije EU-a u 

području oceana posvetit ću se i očuvanju jednakih uvjeta i zaštiti našeg europskog lanca ribarstva od nepoštenog 

globalnog tržišnog natjecanja, uključujući nezakoniti, neprijavljeni i neregulirani ribolov. Sudjelovat ću i u 

pripremi nove generacije sporazuma o partnerstvu u održivom ribarstvu.  

Napori koje sam naveo doprinijet će ključnim ciljevima iz političkih smjernica Komisije, odnosno globalnoj 

konkurentnosti i sigurnosti EU-a, uključujući sigurnost opskrbe hranom.   

Zalagat ću se za rodnu ravnopravnost, što će biti ključan element u razvoju naše vizije za sektor ribarstva za 2040.  

Posebnu ću pozornost posvetiti povećanju sudjelovanja žena u sektorima ribarstva i plavog gospodarstva, među 

ostalim mogućim usavršavanjem ili omogućavanjem pristupa financiranju za poduzetnice.  

Pobrinut ću se i za rodnu ravnotežu u svojem timu. 

Pobrinut ću se i za to da se izgledi mladih u potpunosti uzmu u obzir pri razvoju i provedbi politika za koje sam 

odgovoran, posebno održavanjem redovitih dijaloga s mladima. Kako bismo privukli mlađe generacije, moramo 

osigurati da ribarstvo i akvakultura budu profitabilni, digitalni i održivi te usklađeni s vrijednostima, vještinama i 

težnjama mladih. Ako me Parlament potvrdi, u prvih 100 dana svojeg mandata organizirat ću dijalog o politici za 

mlade. 

U izvršavanju svojih zadaća i dalje ću biti neovisan. Kao što sam naveo u svojoj izjavi o financijskim interesima, 

već sam podnio ostavku na sve dosadašnje aktivnosti. A budem li potvrđen kao povjerenik, dat ću ostavku i na 

sadašnjem radnom mjestu, u okviru kojeg sam trenutačno na neplaćenom dopustu. 

2. Upravljanje resorom i suradnja s Europskim parlamentom  

Možete li se obvezati da ćete propisno obavještavati Parlament o Vašim aktivnostima i aktivnostima Vaših odjela? 

Kako shvaćate svoju odgovornost prema Parlamentu? 

Koje ste konkretne obveze spremni preuzeti u pogledu Vaše angažiranosti u radu s Parlamentom i prisutnosti u 

Parlamentu (i u odborima i na plenarnim sjednicama), u pogledu transparentnosti, suradnje i učinkovitog daljnjeg 

postupanja u vezi sa stajalištima Parlamenta i njegovim zahtjevima za zakonodavne inicijative? Jeste li spremni 

Parlamentu pravovremeno pružati informacije i dokumente o planiranim inicijativama ili postupcima koji su u 

tijeku, jednako kao i Vijeću? 

Odgovornost, poštovanje i suradnja s predstavnicima građana EU-a, zastupnicima u Europskom parlamentu, 

ključni su za očuvanje naših demokratskih vrijednosti. U potpunosti sam predan radu u tom okviru. Tijekom svoje 

političke karijere, kao ministar u trima različitim ministarstvima, dosljedno sam se pridržavao tog pristupa.  

Smatram da je doprinos Parlamenta ključan za zakonodavni postupak. Europske politike trebale bi odgovarati 

potrebama građana EU-a, a te potrebe zastupa Europski parlament.  

U potpunosti sam predan jačanju posebnog odnosa između Europskog parlamenta i Komisije. Želim izgraditi 

odnos koji se temelji na otvorenosti, transparentnosti i uzajamnom povjerenju.  

Pobrinut ću se za to da se Parlament redovito obavještava o svim mjerama u području ribarstvene politike i politike 

oceana. Zajedno sa svojim službama namjeravam u potpunosti poštovati zahtjeve Okvirnog sporazuma o odnosima 

između Europskog parlamenta i Komisije te ću posvetiti posebnu pozornost odredbama o razmjeni informacija. U 

pogledu daljnjeg postupanja u vezi sa stajalištima i zahtjevima Europskog parlamenta primjenjivat ću odredbe 

Okvirnog sporazuma te ću, u područjima pod mojom nadležnošću, osigurati odgovor Komisije na parlamentarne 
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rezolucije ili zahtjeve upućene na temelju članka 225. UFEU-a. Konkretnije, obvezujem se da ću s Parlamentom 

razmjenjivati informacije u okviru strukturiranog dijaloga o politikama u mojem resoru kako bi Parlament mogao 

u potpunosti provoditi svoj demokratski nadzor. Pobrinut ću se i da se stajališta Europskog parlamenta izražena u 

rezolucijama ili raspravama u potpunosti uzmu u obzir pri oblikovanju politika u području ribarstva i oceana. 

Jamčim da ću preuzeti punu političku odgovornost za inicijative koje ću predložiti u području ribarstva i oceana, 

ne dovodeći u pitanje načelo kolegijalnosti. Vjerujem da će dobra međuinstitucijska suradnja dovesti do veće 

legitimnosti i odgovornosti te doprinijeti učinkovitosti i dobrom upravljanju.  

Obvezujem se da ću uspostaviti otvoren i transparentan odnos sa zastupnicima u Parlamentu na temelju uzajamnog 

povjerenja te provoditi redovite i sveobuhvatne razmjene informacija kako bi Parlament mogao izvršavati svoju 

zakonodavnu i nadzornu ulogu. Za mene je iznimno važno uspostaviti dobar odnos s Odborom za ribarstvo i 

drugim relevantnim odborima. Bit ću na raspolaganju za bilateralne sastanke i izravnu komunikaciju s 

koordinatorima, izvjestiteljima i članovima odbora.  

U skladu s političkim smjernicama predsjednice službe u mojoj nadležnosti pripremat će za Europski parlament i 

Vijeće godišnje izvješće o napretku. Time će se u mojem resoru osigurati odgovarajuće praćenje izvršenja i 

provedbe. Podsjećam da Komisija primjenjuje vrlo visoke standarde transparentnosti prema Europskom 

parlamentu kao predstavniku građana EU-a. Ti se standardi primjenjuju i na sastancima s predstavnicima 

interesnih skupina. Pobrinut ću se i da se stajališta Europskog parlamenta izražena u rezolucijama ili raspravama 

u potpunosti uzmu u obzir pri oblikovanju politika u području ribarstva i oceana. 

Obvezujem se da ću Europski parlament u potpunosti obavještavati o svim planiranim inicijativama i aktualnim 

postupcima. U tom je pogledu ključno da se, kad je riječ o razmjeni informacija, prema Europskom parlamentu i 

Vijeću postupa jednako. Konkretno, obvezujem se da ću, u skladu s Okvirnim sporazumom o odnosima između 

Europskog parlamenta i Komisije, Europski parlament u potpunosti i pravodobno obavještavati o delegiranim 

aktima i međunarodnim sporazumima.  

Pitanja Odbora za ribarstvo  

3. Kako ćete postići ravnotežu između održivog upravljanja ribolovnim resursima, zaštite morskog okoliša i 

postizanja sigurnog, profitabilnog i održivog sektora ribarstva koji je u stanju provesti generacijsku obnovu i 

otvarati radna mjesta? 

Ribarstvo je okosnica obalnih zajednica, bitan dio njihova identiteta, kulturne baštine i vrijednosti te glavni izvor 

sredstava za život. Ribolov ovisi o zdravom oceanu i produktivnim ribljim stokovima kako bi se osigurala 

dugoročna profitabilnost i privlačnost sektora ribarstva za mlade. Stoga je potrebno uspostaviti odgovarajuću 

ravnotežu između upravljanja našim ribolovnim resursima, prihoda ribara i zaštite našeg morskog okoliša. 

Budem li potvrđen kao povjerenik, tu ravnotežu namjeravam postići razvojem dugoročne vizije za otporan, 

konkurentan i održiv sektor ribarstva s izgledima do 2040., kojoj će doprinijeti nekoliko očekivanih rezultata. 

Sveobuhvatna evaluacija zajedničke ribarstvene politike (ZRP) s posebnim naglaskom na sva tri stupa održivog 

razvoja, odnosno na okolišnim, gospodarskim i socijalnim pitanjima, omogućit će utvrđivanje prednosti i 

nedostataka te politike. Na temelju toga preporučit ću Komisiji da, bude li potrebno, predloži neophodne mjere za 

poboljšanje i unapređenje buduće politike.   

Moj je cilj osigurati dugoročnu konkurentnost tog sektora, što će doprinijeti i otvaranju radnih mjesta i privlačenju 

mlađih generacija, te nastaviti davati prioritet održivosti i zaštiti morskog okoliša. Briga o okolišu preduvjet je za 

uspješan sektor ribarstva. Bez okolišne održivosti nema socioekonomske održivosti jer ako nema ribe, nema ni 

ribara. 

Jedno od pitanja koje se razmatra u tekućoj evaluaciji bit će pronalaženje načina za pojednostavnjenje postojećih 

pravila i smanjenje administrativnog opterećenja za ribare. Za pojednostavnjenje prikupljanja podataka i kontrole 

trebalo bi iskoristiti puni potencijal digitalnih tehnologija i umjetne inteligencije. S obzirom na to da oko 80 % 

flote EU-a čine mali ribari, evaluacija će biti prilika da se pronađu načini za dodatnu potporu tom sektoru flote. 

Potrebno je obratiti veću pozornost na socijalne aspekte potreba ribarstva. Treba dodatno razviti socijalne podatke 

i pokazatelje. Budem li potvrđen kao povjerenik, odlučno ću se zalagati za provedbu Međunarodne konvencije o 

osposobljavanju i certificiranju ribara kako bi se ti postupci poboljšali i radit ću, također u suradnji s kolegama 

povjerenicima, na boljim sigurnosnim uvjetima, među ostalim i na manjim ribarskim plovilima. Smatram da bi 
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nove mjere potpore koje se odnose na male ribare, osposobljavanje, veću sigurnost, zdrave stokove i digitalno 

okruženje pomogle privući više mladih ljudi u sektor ribarstva.  

Usporedno s evaluacijom ZRP-a nastavit ću podupirati države članice u pravilnoj provedbi pravila ZRP-a i pravne 

stečevine u području ribarstva kako bi se osigurala održivost tog sektora. Ohrabruje me činjenica da je kontinuirana 

provedba ZRP-a dovela do poboljšanja biomase niza ribljih stokova. Moramo ostati na tom pozitivnom putu 

obnove naših ribljih stokova i obnove zdravlja našeg oceana i naših mora.  

Dio tog procesa bit će i šira zaštita morskog okoliša. Tom će cilju doprinijeti i Europski pakt o oceanima, i to 

uspostavom holističkog okvira kojim se učinkovito uzimaju u obzir sve politike EU-a koje utječu na zdravlje 

oceana i egzistenciju ribara i obalnih zajednica. Pobrinut ću se da se tijekom ovog mandata postignu dogovoreni 

ciljevi za zaštitu naših mora i njihove biološke raznolikosti.  

U okviru strategije EU-a za istraživanje oceana i inovacije razvit ću i sveobuhvatan plan za znanje, inovacije i 

ulaganja u pomorskom sektoru. Time će se osigurati dostupnost potrebnih podataka, znanstvenih spoznaja i 

financijskih sredstava za donošenje i provedbu odluka koje su potrebne kako bi se osigurao uravnotežen pristup 

upravljanju ribarstvom te dodatno povećala profitabilnost sektora. 

4. Osim nastavka potpune provedbe ZRP-a, razmatrate li konkretne reforme u pogledu obveze iskrcavanja, 

uključujući alternative, kao i uvođenje višegodišnjih ukupnih dopuštenih ulova (TAC), poboljšanje provedbe 

pristupa temeljenog na ekosustavu ili poticanje istraživanja novih održivih ribolovnih tehnika? 

Budem li potvrđen kao povjerenik, jedan od najvažnijih prioriteta tijekom mojeg mandata bit će izgradnja 

konkurentnog, održivog i otpornog sektora ribarstva s jednakim uvjetima tržišnog natjecanja u cijelom lancu 

vrijednosti. To iziskuje djelovanje, s jedne strane, na globalnoj razini u odnosu na naše partnere u upravljanju 

ribarstvom i trgovinskim odnosima, a s druge strane poziva na promišljanje o načinu upravljanja ribarstvom u EU-

u. Prikladnost važećeg pravnog okvira i način njegove provedbe ključni su za utvrđivanje uvjeta u kojima djeluju 

naši sektori i mogućnosti koje imaju za rast, inovacije i povećanje profitabilnosti, i to tako da sljedećim 

generacijama ostave održivo nasljeđe.  

Stoga, budem li potvrđen kao povjerenik, prvi će mi cilj biti dovršetak tekuće evaluacije Uredbe o zajedničkoj 

ribarstvenoj politici u skladu s najvišim standardima bolje regulative. To uključuje i konkretno preispitivanje 

obveze iskrcavanja. Važno je prikupiti sveobuhvatne i kvalitetne podatke kako bi se ocijenilo kako se obveza 

iskrcavanja provodi i kako funkcionira, i zašto funkcionira tako kako funkcionira. Istodobno čvrsto vjerujem da 

kvaliteta zakonodavstva u prvom redu ovisi o kvaliteti njegove provedbe. Stoga će za vrijeme trajanja evaluacije 

biti jednako važno nastaviti s provedbom pravne stečevine u području ribarstva u svim njezinim dimenzijama, 

uključujući Uredbu o ZRP-u i nedavno revidirana pravila o kontroli ribarstva. U tom ću pogledu pomagati 

državama članicama u osmišljavanju brzih i učinkovitih interventnih mjera, među ostalim, ako bude potrebno, 

tehničkom podrškom Europske komisije. Svaka odluka u smjeru poboljšanja ili jačanja Uredbe o ZRP-u trebala bi 

se temeljiti na pouzdanim dokazima i dijalogu o provedbi u kojem sudjeluju svi relevantni dionici. Trebala bi biti 

usmjerena na uklanjanje utvrđenih nedostataka, a istodobno se oslanjati na dosadašnje pozitivne rezultate. Isto bi 

tako trebala biti popraćena procjenom utjecaja na okoliš i socioekonomskog učinka. Naposljetku, eventualne mjere 

koje se posebno odnose na obvezu iskrcavanja moraju se temeljiti na znanstvenim dokazima i u potpunosti 

uvažavati naš primarni cilj, a to je poticanje uporabe selektivnih alata i izbjegavanje odbacivanja ulova na moru. 

Podaci pokazuju da je prije uvođenja obveze iskrcavanja bilo slučajeva odbacivanja 40 % ulova na moru, iako 

gospodarski subjekti gotovo da i nisu prijavljivali odbačeni ulov. Takva praksa ne samo da je bila rasipna, nego je 

i onemogućivala utvrđivanje stanja stokova, koje je ključno za utvrđivanje ribolovnih mogućnosti.  Razvoj i 

primjena inovativnih ribolovnih tehnika mogu, s jedne strane, omogućiti veću selektivnost, a istodobno i učiniti 

našu flotu učinkovitijom i stoga profitabilnijom. Zato ću, budem li potvrđen kao povjerenik, poticati kontinuirana 

ulaganja u prikupljanje podataka, znanost, istraživanje i inovacije kako bi se nadležnima za upravljanje ribarstvom 

i našim ribarima pomoglo da steknu najbolje znanje i budu opremljeni najboljom tehnologijom koja će im pomoći 

da donose najbolje odluke radi odgovornijeg, a time i održivijeg ribolova. To će biti jedan od ključnih aspekata 

Strategije za istraživanje oceana i inovacije, koju ću predložiti budem li potvrđen, a znanje, inovacije i ulaganja u 

pomorskom sektoru učinit ću ključnim stupom Europskog pakta o oceanima.  

Aspekti ekosustava već su važan element ZRP-a i njegove tekuće provedbe. S obzirom na razvoj znanosti prema 

većoj interdisciplinarnosti i transdisciplinarnosti, želim da pristup temeljen na ekosustavu dobija na važnosti radi 

postizanja cjelovitijeg pristupa.  
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Naposljetku, želio bih naglasiti da moramo imati na umu sve aspekte: očuvanje prirodnih resursa, socioekonomsku 

važnost ribolova za zajednice i opskrbu kvalitetnom ribom po pristupačnoj cijeni. 

Kad je riječ o višegodišnjem ukupnom dopuštenom ulovu (TAC), budem li potvrđen kao povjerenik, namjeravam 

od relevantnih znanstvenih tijela zatražiti savjete koji bi Komisiji omogućili da predlaže dodatne ribolovne kvote 

za dvije ili više godina, počevši od stokova kojima upravlja isključivo EU. 

5. Kako namjeravate poboljšati jamčenje jednakih mogućnosti za ribare i proizvođače u akvakulturi iz EU-a, s 

posebnim naglaskom na male ribare, poboljšati odnose s trećim zemljama i uskladiti ambiciju EU-a da „vodi 

primjerom” s ciljem ZRP-a da se osiguraju jednaki uvjeti za sve aktere iz EU-a i izvan njega, kao što su Ujedinjena 

Kraljevina i Norveška, kao i učinkovita borba protiv nezakonitih, neprijavljenih i nereguliranih ribolovnih praksi?  

Kad je riječ o jednakim mogućnostima, osim što mislim i na male i na velike ribare, mislim i na jednake mogućnosti 

za žene i muškarce zaposlene u sektoru ribarstva, kao i na to da se moramo pobrinuti da radna mjesta ostanu 

privlačna i za iskusne ribare i za novopridošlice kako bi se osigurala generacijska obnova u tom sektoru. Svi bi 

ribari trebali imati jednake mogućnosti te napredovati i doprinositi gospodarskoj i socijalnoj dobrobiti svojih 

zajednica. 

Mali ribolov ima vrlo važnu socioekonomsku ulogu u našim obalnim zajednicama. Ta flota čini većinu ribarskih 

plovila registriranih u EU-u (76 %) i gotovo polovinu zaposlenih u sektoru ribarstva u EU-u (49 %). Svaki segment 

flote suočava se sa specifičnim izazovima i pritiscima, koji se razlikuju i ovisno o morskom bazenu. Svjestan sam 

da je pristup ribolovnim mogućnostima jedan od problema kad je riječ konkretno o konkurentnosti malih ribara. 

Iako je odabir kriterija za dodjelu u potpunosti u nadležnosti nacionalnih tijela, budem li potvrđen kao povjerenik 

proaktivno ću se povezati s državama članicama kako bismo razmotrili kako poboljšati situaciju u njihovu 

nacionalnom kontekstu. Pored objavljivanja priručnika o raspodjeli ribolovnih mogućnosti detaljnije ću se 

pozabaviti i ispravnom provedbom pravila. Neću zazirati ni od davanja preporuka za izmjene politike pokaže li se 

to potrebnim. Dodatno ću razmotriti diversifikaciju i kombiniranje ribarstva s drugim aktivnostima kao što je 

turizam. 

Svi ribari, ali i proizvođači u akvakulturi u EU-u suočavaju se s istim problemom, a to su jednaki uvjeti tržišnog 

natjecanja s proizvodima uvezenima iz trećih zemalja i osiguravanje poštenog tržišnog natjecanja s ribarima i 

proizvođačima iz trećih zemalja. EU je uveo stroge kontrole kako bi osigurao da uvezena hrana zadovoljava visoke 

standarde zaštite i sigurnosti potrošača. Budem li potvrđen kao povjerenik, jedan od mojih ključnih prioriteta bit 

će osiguravanje jednakih uvjeta tržišnog natjecanja s trećim zemljama kad je riječ o aspektima socijalne i okolišne 

održivosti. To će ujedno biti jedan od temelja ažuriranog strateškog pristupa vanjskom djelovanju u području 

ribarstva za čiji me razvoj zadužila predsjednica Komisije i u okviru kojeg namjeravam razmotriti možemo li 

učiniti više i možemo li učiniti nešto novo.  

EU bi trebao nastaviti predvoditi primjerom i demonstrirati svoj utjecaj u različitim međunarodnim okruženjima. 

Rad na promicanju održivosti akvakulture i održivog ribarstva na globalnoj razini sudjelovanjem EU-a u 

multilateralnim i regionalnim organizacijama kao što su FAO i njegova Opća komisija za ribarstvo Sredozemlja 

te sve ostale regionalne organizacije za upravljanje ribarstvom mora se nastaviti istim intenzitetom. EU već 

uspješno promiče glavna načela zajedničke ribarstvene politike u strategiji Opće komisije za ribarstvo Sredozemlja 

do 2030., a to su: najviši održivi prinos, višegodišnji planovi, regionalizacija i zaštita osjetljivih vrsta i osjetljivih 

staništa. 

Budem li potvrđen kao povjerenik, ustrajat ću i na tome da EU u međunarodnim okruženjima kao što su regionalne 

organizacije za upravljanje ribarstvom dosljedno promiče donošenje standarda koji su u skladu sa ZRP-om. Moj 

je cilj stvoriti jednake uvjete tržišnog natjecanja poticanjem drugih da se usklade s našim standardima. Za suradnju 

s partnerskim zemljama trebali bismo upotrijebiti sve raspoložive instrumente, uključujući pristup tržištu. 

Predanost svih uključenih strana preduvjet je za održivo upravljanje ribarstvom na otvorenome moru.  

Nakon povlačenja Ujedinjene Kraljevine iz EU-a i njegove zajedničke ribarstvene politike (ZRP), Sporazumom o 

trgovini i suradnji između EU-a i Ujedinjene Kraljevine uspostavljen je novi okvir za zajedničko upravljanje 

dijeljenim stokovima u sjeveroistočnom Atlantiku.  

Unutar tog okvira, ali i drugih bilateralnih sporazuma i regionalnih organizacija za upravljanje ribarstvom (RFMO-

i), nastavit ću surađivati s relevantnim trećim zemljama u cilju očuvanja visokih standarda održivosti i osiguravanja 

pravednog udjela kvota za EU i jednakih uvjeta tržišnog natjecanja. Budem li potvrđen kao povjerenik, u tu svrhu 

učinit ću sljedeće:  
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1. iskoristiti sve mogućnosti za promicanje otpornosti i konkurentnosti sektora, i to povezivanjem ribarstva i 

odnosa sa susjedima općenito, posebno u sjeveroistočnom Atlantiku; 

2. obratiti posebnu pozornost na praćenje usklađenosti s međunarodnim obvezama i osiguravanje stabilnosti u 

razdoblju nakon 2026., posebno u kontekstu naslova „Ribarstvo” Sporazuma o trgovini i suradnji između EU-a i 

Ujedinjene Kraljevine, te blisko surađivati s Ujedinjenom Kraljevinom na promicanju održivosti i svođenju učinka 

regulatornih razlika na najmanju moguću mjeru;  

3. promicati formiranje savezâ u regiji i pojačanu suradnju s drugim obalnim državama u područjima od 

zajedničkog interesa; i 

4. podržati dijalog na visokoj razini s Norveškom kako bi se osiguralo poštovanje ribolovnih prava EU-a na 

području Svalbarda, posebno u pogledu bakalara, kao i nastavak održivog, zakonitog i priznatog ribolova flota 

EU-a u Barentsovu moru.  

Naposljetku, nastavit ću braniti kvote EU-a i osiguravati pristup plovila EU-a vodama naših partnera, što je ključno 

za otpornost i konkurentnost sektora ribarstva u promjenjivom okruženju. 

Borba protiv nezakonitog, neprijavljenog i nereguliranog ribolova ključan je aspekt osiguravanja jednakih uvjeta 

tržišnog natjecanja. U potpunosti ću surađivati s Europskim parlamentom i Vijećem kako bismo osigurali skoro 

donošenje izmjene Uredbe (EU) br. 1026/2012, što će EU-u omogućiti da poduzme odgovarajuće mjere prema 

zemljama koje prakticiraju neodrživi ribolov. Budem li potvrđen, moj će mandat imati dva važna aspekta. Prvo, 

radi vjerodostojnosti EU-a na međunarodnoj sceni nužno je osigurati usklađenost na razini EU-a. To je polazna 

točka za projiciranje vrijednosti i standarda ZRP-a izvan EU-a. Zato ću se usredotočiti na postupnu, ali pravodobnu 

i potpunu provedbu revidiranog sustava kontrole ribarstva te na uvođenje programa digitalnog certificiranja ulova 

NNN kao instrumenta za zaštitu našeg tržišta, naših potrošača i ribara od uvoza ribe iz ribolova NNN iz trećih 

zemalja. Drugo, smatram da zaštita našeg tržišta od uvoza iz ribolova NNN nije dovoljna. Stoga namjeravam 

nastaviti s aktivnom diplomacijom s trećim zemljama u pogledu ribolova NNN. Sustav izdavanja kartona na 

temelju Uredbe o ribolovu NNN pokazao se korisnim instrumentom, stoga u okviru svojeg mandata namjeravam 

usmjeravati treće zemlje prema dobrom nadzoru ribarstva i usklađenosti i podržavati ih u tome, ali neću oklijevati 

preporučiti sve vrste mjera predviđenih našim zakonodavstvom bude li to potrebno.  

Jednaki uvjeti tržišnog natjecanja u službi održivosti ribarstva u cijelom svijetu nadilaze mjere upravljanja 

ribarstvom. Moramo razmotriti kako EU, kao veliki uvoznik akvatičnih proizvoda, trguje s ostatkom svijeta.  

Budem li potvrđen, namjeravam se usredotočiti na različite raspoložive instrumente EU-a za učinkovito 

iskorištavanje njegove tržišne snage, bilo u pogledu sljedivosti uvezenih proizvoda i relevantnih informacija za 

potrošače, bilo u kontekstu zajedničkog upravljanja ribarstvom s trećim zemljama ili naših instrumenata trgovinske 

politike. Jedna od najvažnijih promjena koje ću nastojati uvesti u okviru svojeg mandata jest ukidanje javnih 

subvencija za povećanje ribolovnog kapaciteta, i to putem novog sporazuma u okviru Svjetske trgovinske 

organizacije. U tu ću svrhu blisko surađivati s povjerenikom za trgovinu. 

6. Kako namjeravate koordinirati sve relevantne politike u okviru Europskog pakta o oceanima i uključiti obalne 

zajednice te sektore ribarstva i akvakulture u postupak izrade i provedbe tog pakta? 

Naš je ocean danas pogođen višestrukim krizama, što stvara probleme i za obalne zajednice i sektore plavog 

gospodarstva, čija sredstva za život i blagostanje ovise o zdravlju oceana. Zato moramo holistički sagledati kakve 

su naše interakcije s oceanom: kako utječemo na njega i kako on utječe na nas te kakve nam se mogućnosti pružaju 

za iskorištavanje oceana, prepoznajući njegovu važnost u smislu geopolitike, prehrambene neovisnosti, 

konkurentnosti, održivosti i ublažavanja klimatskih promjena, što je sve neodvojivo povezano s globalnim 

blagostanjem. 

Uvjeren sam da ću se, budem li potvrđen kao povjerenik, moći osloniti na suradnju sa svim povjerenicima u 

osmišljavanju i provedbi Europskog pakta o oceanima kao jedinstvenog strateškog referentnog okvira za oceane. 

Rad na toj zadaći ću ja voditi, a doprinos ću tražiti posebno od kolega povjerenika zaduženih za okoliš, otpornost 

vodoopskrbe i konkurentno kružno gospodarstvo, promet, energetiku i stanovanje, trgovinu i klimu, kao i od 

izvršnog potpredsjednika za koheziju i reforme. 

Europski pakt o oceanima mora biti uključiv i osmišljen u suradnji sa svim relevantnim dionicima. Trudit ću se 

ostvariti takvu uključivost posebno u okviru dijaloga o ribarstvu i oceanima te drugih detaljnih savjetovanja, među 

ostalim sa zastupnicima u Europskom parlamentu. Europski dan pomorstva, čiji je domaćin svake godine drugi 
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europski obalni grad, važna je platforma za okupljanje dionika i raspravu o pitanjima povezanima s oceanima, 

među ostalim u vezi s Europskim paktom o oceanima. Za veći angažman na lokalnoj razini u cijeloj Uniji 

organizirat ćemo dodatne lokalne inicijative u raznim državama članicama u okviru događanja pod nazivom 

„Europski dan pomorstva u mojoj zemlji”. Pobrinut ću se da u sve to uključimo i mlađe generacije. Također ću se 

nastaviti obraćati obalnim zajednicama, uključujući sektore ribarstva i akvakulture, i uključivati dionike ne samo 

u osmišljavanje Pakta, već i u njegovu provedbu na terenu i u našim budućim politikama.  

Budem li potvrđen, nastojat ću predstaviti Europski pakt o oceanima u vrijeme održavanja treće konferencije UN-

a o oceanima u lipnju 2025. u Nici i time ojačati vodeću ulogu EU-a u utvrđivanju plana za oceane na globalnoj 

razini.  

7. Kako ćete ojačati europski sektor održive akvakulture, uključujući proizvodnju algi, i poboljšati informiranost 

potrošača označivanjem podrijetla proizvoda ili proizvoda biljnog podrijetla koji se prodaju kao riba? 

Održiva akvakultura, uključujući proizvodnju algi, ima važnu ulogu u osiguravanju održive opskrbe hranom 

akvatičnog podrijetla u Europskoj uniji. Budem li potvrđen kao povjerenik, pojačat ću napore za potpunu provedbu 

vizije konkurentnije, otpornije i održivije akvakulture EU-a, koja je utvrđena u Komisijinim Strateškim 

smjernicama za akvakulturu u EU-u donesenima 2021.  To će ne samo povećati doprinos akvakulture 

prehrambenoj neovisnosti EU-a, nego i doprinijeti zelenoj tranziciji, poboljšanju društvene prihvaćenosti i 

informiranosti potrošača te povećanju znanja i inovacija. Kako bi se postigli ti ciljevi, potrebno je djelovati u 

širokom rasponu područja, od pojednostavnjenja propisa i postupaka izdavanja dozvola, dodjele odgovarajućeg 

prostora za rast akvakulture, prilagodbe akvakulture utjecaju klimatskih promjena pa do primjene inovacija u 

sektoru.  

Komisija je već poduzela nekoliko mjera kako bi se važan potencijal rasta održive akvakulture u EU-u ostvario u 

skladu s tom strategijom. Uspostavljena je internetska platforma s mnoštvom informacija relevantnih za održivi 

razvoj sektora, a smjernice o najboljim praksama već su izrađene i nastavit će se razvijati u ključnim područjima 

kao što su pojednostavnjenje regulatornih i administrativnih okvira, prostorno planiranje površina za morsku 

akvakulturu, prilagodba klimatskim promjenama, energetska tranzicija, prostorno planiranje površina i pristupa 

vodi za slatkovodnu i kopnenu akvakulturu te poboljšanje okolišne učinkovitosti i dobrobiti ribe. Rad na dobrobiti 

ribe podupirat će novi referentni centar EU-a za dobrobit akvatičnih životinja osnovan u veljači 2024. 

Budem li potvrđen, blisko ću surađivati s Vijećem i Europskim parlamentom kako bismo osigurali dostatnu razinu 

prioriteta za taj sektor te kako bi se iskoristio puni potencijal akvakulture u EU-u. Iskoristit ću srednjoročnu 

procjenu provedbe Strateških smjernica za održiviju i konkurentniju akvakulturu u EU-u 2025. za procjenu 

situacije u pogledu provedbe te vizije i njezina stvarnog učinka. Na temelju te procjene razmotrit ću jesu li i koje 

su dodatne mjere potrebne za postizanje tih ciljeva. Ta će procjena doprinijeti i evaluaciji Uredbe o ZRP-u i viziji 

ribarstva i akvakulture za 2040. Održiva akvakultura također će biti bitan aspekt Europskog pakta o oceanima.  

Osim toga, početkom 2025. pokrenut ću komunikacijsku kampanju u cilju povećanja informiranosti, 

razumijevanja i prihvaćanja akvakulture u EU-u. 

Komisija je 2022. predstavila posebnu inicijativu EU-a o algama čiji je cilj poduprijeti održivu proizvodnju, 

sigurnu potrošnju i inovativno iskorištavanje algi u EU-u. Budem li potvrđen, radit ću na informiranju javnosti o 

tome kakve bi bile koristi od snažnog sektora algi u EU-u i podupirati provedbu 23 mjere uspostavljene u okviru 

te inicijative, uključujući one usmjerene na pojednostavnjenje licenciranja i dodjele pomorskog prostora, kao i na 

informiranju o koristima od algi za ljude i planet te provođenju istraživanja i analize politika.  

Pobrinut ću se i da akvakultura, uključujući alge, bude predmet naših nastojanja i potpore u području istraživanja 

i inovacija, među ostalim u okviru Strategije za istraživanje oceana i inovacije, na čijem ću razvoju raditi budem 

li potvrđen kao povjerenik. 

Pružanje jasnih i pouzdanih informacija o hrani putem označivanja ključno je za osnaživanje potrošača da pri 

kupnji donose informirane odluke koje podržavaju održive odabire. Informacije o podrijetlu hrane posebno su 

važne za potrošače jer omogućuju transparentnost potrebnu za donošenje odluka. Ako potrošači znaju odakle 

potječu riblji prehrambeni proizvodi koje konzumiraju, u stanju su aktivno podupirati lokalne ribarske zajednice, 

uključujući male gospodarske subjekte. Uredbom o zajedničkom uređenju tržišta proizvodima ribarstva i 

akvakulture (ZOT) utvrđeni su zahtjevi u pogledu informiranja potrošača. Uredbom je predviđeno da proizvodi 

koji se prodaju u EU-u moraju biti označeni ključnim informacijama, kao što su naziv vrste, način proizvodnje, 

područje na kojem je proizvod ulovljen ili uzgojen te vrsta korištenog ribolovnog alata. Međutim, ti se zahtjevi ne 
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primjenjuju na prerađene proizvode, koji su izuzeti od obveze pružanja detaljnih informacija, na primjer o 

podrijetlu upotrijebljenih sirovina.  

U trenutačnoj evaluaciji ZRP-a razmotrit će se i odredbe iz ZOT-a i ispitati osiguravaju li postojeća pravila o 

označivanju pružanje odgovarajućih informacija potrošačima ili su potrebni dodatni zahtjevi kako bi potrošači 

mogli donositi informiranije odluke pri kupnji. Obvezujem se da ću to pitanje posebno razmotriti nakon evaluacije. 

Usporedno s tim nastavit ću suradnju s državama članicama na neometanoj provedbi odredaba o sljedivosti prema 

nedavno revidiranim pravilima o kontroli ribarstva, koja će se postupno proširiti i na pripremljene i konzervirane 

proizvode i u kojima će se prigrliti tehnološki napredak i pojednostavnjenje koje proizlazi iz prelaska na digitalni 

sustav. 

Također je važno prepoznati ključnu ulogu koju države članice imaju u osiguravanju djelotvorne praktične 

provedbe zahtjevâ u pogledu označivanja. Budem li potvrđen, surađivat ću s državama članicama na istraživanju 

načinâ za jačanje njihovih sustava provedbe i kontrole kako bi svi proizvodi, uključujući one uvezene iz zemalja 

izvan EU-a, bili u skladu s našim pravilima o označivanju i kako bi se potrošačima pružale točne informacije.  

Zalažem se za rješavanje pitanja koja izazivaju zabrinutost kod proizvođača i potrošača u EU-u te za promicanje 

jednakih uvjeta tržišnog natjecanja za sve proizvode, bez obzira na njihovo podrijetlo.  

Tržište proizvoda biljnog podrijetla raste, ali još uvijek je vrlo malo. Proizvodi biljnog podrijetla moraju biti jasno 

prepoznatljivi i popraćeni odgovarajućim informacijama za potrošače. U tu ću svrhu 2025. pokrenuti internetski 

sustav ocjenjivanja koji će subjektima u lancu opskrbe u EU-u i potrošačima omogućiti da donose održive odluke 

na temelju ocjena održivosti proizvoda iz određenih ribljih stokova. 

Pitanje Odbora za okoliš, javno zdravlje i sigurnost hrane 

8. Kako namjeravate osigurati usklađenost zaštite morskih ekosustava i biološke raznolikosti oceana s održivim, 

gospodarski isplativim i konkurentnim europskim plavim gospodarstvom? Na koji ćete način osigurati da se svim 

zaštićenim morskim područjima upravlja djelotvorno i u skladu sa zakonodavstvom povezanim s prirodom te 

međunarodnim obvezama EU-a? Koje mjere planirate poduzeti kako bi se znatno smanjio morski otpad i suzbilo 

onečišćenje mora i slatke vode te kako ćete promicati spomenute mjere na međunarodnoj razini? U okviru Vaše 

šire strategije za prilagodbu klimatskim promjenama, kako namjeravate povećati potencijal EU-a za plavi ugljik 

i ubrzati obnovu i zaštitu ekosustava s visokim stupnjem sekvestracije ugljika kao što su mangrovi, morske trave i 

slane močvare? Kako ćete osigurati da se sektori plavog gospodarstva, kao što su odobalne tehnologije za 

proizvodnju energije iz obnovljivih izvora, koordiniraju u okviru pomorskoga prostornog planiranja radi 

usklađenosti s naporima uloženima u cilju očuvanja mora, održivog ribarstva i interesa obalnih zajednica? S 

obzirom na trenutačno stajalište EU-a o dubokomorskom rudarstvu, kojim se zalaže za predostrožni pristup do 

provedbe daljnjih znanstvenih istraživanja, koje su vaše namjere u vezi s tim pitanjem? Kako ćete osigurati da EU 

i dalje bude predvodnik u postavljanju globalnih standarda, postizanju konsenzusa o provedbi Ugovora o 

otvorenom moru i drugih okvira za upravljanje oceanima, kao i promicanju cilja održivog razvoja br. 14? 

 

Zdrav ocean je produktivan ocean. Budem li potvrđen kao povjerenik, pobrinut ću se da nastavimo provoditi 

učinkovite i znanstveno utemeljene mjere očuvanja, kao što su zaštićena morska područja i održivije ribolovne 

prakse. Pravilna provedba i izvršavanje pravne stečevine EU-a i međunarodnih obveza EU-a i dalje će biti od 

ključne važnosti.   

 

Također će biti važno osigurati da se prostornim planiranjem morskog područja uspostavi ravnoteža između zaštite 

našeg oceana i profitabilnosti aktivnosti na moru. Od samog početka posebnu pozornost posvetit ću mogućnostima 

koje nudi višenamjensko korištenje morskog prostora. 

 

Budem li potvrđen, poticat ću korištenje instrumenata kao što je „BlueInvest” za potporu inovacijama i 

poduzetništvu u području održivih tehnologija i održivih poslovnih modela, koji su po mojem mišljenju također 

ključni. Kao konkretan primjer spomenut ću inicijativu EU-a o algama čiji je cilj poduprijeti razvoj i povećanje 

regenerativne akvakulture u EU-u koja, s jedne strane, osigurava niskougljične proizvode za tržište EU-a, a s druge 

strane uklanja višak hranjivih tvari i ugljika iz oceana čime se smanjuje njegova eutrofikacija i zakiseljavanje.  

 

Naposljetku, promicanjem odgovornih obrazaca potrošnje možemo stvoriti potražnju za održivim proizvodima i 

poduprijeti zdravo pomorsko gospodarstvo.  
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Tim će se pristupom, na temelju različitih prethodno navedenih područja rada u okviru skorašnjeg Europskog 

pakta o oceanima, stvoriti uvjeti za konkurentno i gospodarski održivo plavo gospodarstvo budućnosti, što će 

ujedno doprinijeti održavanju i čak obnovi zdravlja našeg oceana. 

 

Okolišna dimenzija ugrađena je u zajedničku ribarstvenu politiku i njezine ciljeve. Dopunjuje postojeći čvrst 

pravni okvir za zaštitu i obnovu prirode. To uključuje Direktivu o staništima i Direktivu o pticama, koje su temelj 

mreže Natura 2000 koja obuhvaća i mnoga zaštićena morska područja, te Okvirnu direktivu o pomorskoj strategiji, 

koja ima za cilj osiguravanje dobrog stanja okoliša za sve morske vode i koja države članice obvezuje da razviju i 

provode posebne mjere za upravljanje i zaštitu zaštićenih morskih područja, čime se osigurava njihov doprinos 

općim ciljevima morske biološke raznolikosti. Naposljetku, nedavno donesena Uredba o obnovi prirode također 

će biti od ključne važnosti za obnovu narušenih morskih ekosustava i izgradnju njihove otpornosti.  

 

Budem li potvrđen kao povjerenik, blisko ću surađivati s povjerenicom za okoliš, otpornost vodoopskrbe i 

konkurentno kružno gospodarstvo kako bi se osiguralo da države članice provode relevantno zakonodavstvo radi 

postizanja strateškog cilja iz Strategije za biološku raznolikost za 2030. da pod zaštitom bude najmanje 30 % morâ 

u EU-u (od čega 10 % pod strogom zaštitom) te kako bi se osiguralo da do 2030. za sva naša zaštićena morska 

područja budu uspostavljene relevantne mjere upravljanja ribarstvom. 

 

Poticat ću države članice da mogućnosti koje pružaju ZRP i Direktiva o prostornom planiranju morskog područja 

u potpunosti iskoriste za provedbu učinkovitih mjera i planiranja kojima se podupiru ciljevi svakog zaštićenog 

morskog područja, kako bismo ograničili utjecaj gospodarskih aktivnosti na morske ekosustave i istodobno 

osigurali uvjete za snažne i otporne sektore i obalne zajednice. To uključuje i mjere potpore za dekarbonizaciju 

flote. 

 

Ono što se događa na našem kopnu snažno utječe na naša mora. Hranjive tvari, većinom iz poljoprivrede, uzrokuju 

eutrofikaciju u morskom okolišu. Većina plastičnog morskog otpada dolazi s kopna. To uzrokuje zdravstvene 

probleme i degradira naš morski okoliš. Osim toga dovodi do nepotrebnih posljedica i troškova za industrije ovisne 

o moru, kao što su ribarstvo i turizam. Stoga ću, budem li potvrđen, surađivati s povjerenicom za okoliš, otpornost 

vodoopskrbe i konkurentno kružno gospodarstvo, i to i u kontekstu Strategije za otpornost vodoopskrbe i u okviru 

Europskog pakta o oceanima, koji ću ja predvoditi, kako bismo osigurali zdravlje i otpornost naših rijeka, mora i 

obalnih područja. To će doprinijeti i radu na prilagodbi klimatskim promjenama. 

 

Od 2026. države članice morat će uključiti močvarna zemljišta, uključujući plavi ugljik, u inventare emisija koje 

dostavljaju Okvirnoj konvenciji Ujedinjenih naroda o promjeni klime (UNFCCC), kao i u svoje ciljeve na temelju 

Uredbe o korištenju zemljišta, prenamjeni zemljišta i šumarstvu. U skladu s Uredbom o obnovi prirode dužne su 

osigurati da 90 % staništa morskih ekosustava bude u dobrom stanju te u tu svrhu do 2030. moraju uspostaviti 

mjere obnove na najmanje 30 % ukupnog područja koje nije u dobrom stanju. 

 

Budem li potvrđen, izradit ću plan za zajednički pristup na razini EU-a prikupljanju i obradi potrebnih podataka 

kako bi se ocijenila uloga ekosustava plavog ugljika i drugih močvarnih područja u postizanju ciljeva EU-a u 

području klime i zaštite prirode. Time će se olakšati izrada novih poslovnih modela koji se temelje na poticajima 

za postojeće aktivnosti, kao što je akvakultura, da koegzistiraju s prirodom i doprinose smanjenju emisija 

stakleničkih plinova. To će otvoriti prostor za nove inovativne djelatnosti kao što je certifikacija uklanjanja ugljika. 

 

Budem li potvrđen kao povjerenik, ojačat ću naš pristup prostornom planiranju morskog područja kako bih 

doprinio optimizaciji različitih uporaba mora i gospodarskog potencijala oceana, uz istodobnu zaštitu njegova 

zdravlja i otpornosti. 

 

Direktiva o prostornom planiranju morskog područja već obvezuje države članice na primjenu pristupa temeljenog 

na ekosustavu, koji je temeljni element zakonodavstva EU-a o zaštiti morskog okoliša (posebno Okvirne direktive 

o pomorskoj strategiji).  

 

Međutim, moramo učiniti više da pomognemo državama članicama da sva ta načela provedu u praksi, a Europski 

pakt o oceanima imat će u tome važnu ulogu. 

 

Na razini EU-a organizirat ću dijaloge o ribarstvu i oceanima, posebno kako bi se raspravilo o prostornoj uporabi 

mora, a taj će se rad temeljiti na kvalitetnom poslu koji je dosad obavljen u okviru Plavog foruma za korisnike 

mora. Nastavit ću blisko surađivati s državama članicama kako bismo ostvarili rezultate i osigurali da naša politika 

bude dorasla izazovima i prostornim ciljevima za 2050. 
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Sve će to biti doprinos EU-a postizanju relevantnog cilja održivog razvoja (cilj održivog razvoja br. 14) kad je 

riječ o ciljevima u pogledu biološke raznolikosti i smanjenja onečišćenja te će omogućiti EU-u da zadrži vodeću 

ulogu u postavljanju globalnih standarda. Preslikavanjem napora na razini EU-a na globalnu razinu osigurat će se 

prihvaćanje i u našim vlastitim redovima u sektorima plavog gospodarstva.  Konkretno, bit ću pobornik globalnih 

napora za zaštitu i obnovu oceana i ispunjivanje globalne obveze iz Globalnog sporazuma o bioraznolikosti iz 

Kunminga i Montreala da se do 2030. zaštiti najmanje 30 % oceana. Budem li potvrđen, bit će mi prioritet i nastavit 

ću se zalagati za to da za svako zaštićeno morsko područje na otvorenome moru postoji poseban plan upravljanja 

i da se dodijele odgovarajuća sredstva kako bi se osigurala učinkovita provedba tih planova, uključujući praćenje, 

provedbu i stvaranje zaštićenih morskih područja u Južnom oceanu. Mobilizirat ću i diplomaciju EU-a u području 

oceana kako bi se potaknula brza ratifikacija i stupanje na snagu Sporazuma o biološkoj raznolikosti na područjima 

izvan nacionalne jurisdikcije (Sporazum o BBNJ-u), kojim se uspostavlja postupak za određivanje zaštićenih 

morskih područja na područjima izvan nacionalne jurisdikcije. Budem li potvrđen kao povjerenik, prvi će mi 

strateški cilj biti pružanje doprinosa diplomatskim naporima za postizanje 60 ratifikacija potrebnih za stupanje 

Sporazuma na snagu, što bi se trebalo dogoditi do treće konferencije UN-a o oceanima u lipnju 2025.  

 

Regionalna i međunarodna suradnja također su vrlo važne za ublažavanje posljedica onečišćenja na naša mora i 

ocean. Smatram da je ključno da EU i dalje bude katalizator promjena, bilo zagovaranjem i ključnom ulogom u 

završnim pregovorima o Globalnom ugovoru o plastici ili produbljivanjem naše suradnje na regionalnoj razini, 

među ostalim u radu regionalnih konvencija o moru, regionalnih organizacija za upravljanje ribarstvom ili u okviru 

našeg plana za međunarodno upravljanje oceanima. 

 

Naposljetku, stajalište Komisije o dubokomorskom rudarstvu utvrđeno je u planu EU-a o međunarodnom 

upravljanju oceanima. Komisija zagovara zabranu dubokomorskog rudarstva dok se ne popune praznine u 

znanstvenim spoznajama, dok se ne dokaže da rudarstvo ne uzrokuje štetne učinke te dok se u propise o 

iskorištavanju ne uvedu potrebne odredbe za učinkovitu zaštitu morskog okoliša, kako je predviđeno u Konvenciji 

Ujedinjenih naroda o pravu mora. U potpunosti se slažem s tim stajalištem te ću ga, budem li potvrđen kao 

povjerenik, braniti u svim relevantnim aktivnostima informiranja na međunarodnoj razini. 

 

 

 


